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امامخمینی،2۰بهمن6۰،ســـخنرانیدرجمعمســـئولانواعضایقوایمقننهومجریه-»شما 

مطمئن باشید که نخواهد توانست یک قدرت خارجی این پیروزی ملت را از بین ببرد و آن روزی که دیدید 

و دیدند که انحراف در مجلس پیدا شـــد، انحراف از حیث قدرت طلبی و از حیث مال طلبی، در کشور در 

وزیرها پیدا شد، در رئیس جمهور پیدا شد، آن روز بدانند که علامت اینکه شکست بخوریم، خودنمایی کرده؛ 

از آن وقت باید جلویش را بگیرند. رئیس جمهوری که بخواهد سلطنت کند به این مملکت، خود مردم باید 

جلویش را بگیرند. مجلسی که بخواهد قدرتمندی نشان بدهد و آن مسائلی که سابق و آن افرادی که سابق 

در مجلس بودند آن کارها را بکند، خود مردم باید جلویش را بگیرند؛ اگر مردم بخواهند که اسلام را حفظ 

کنند، جمهوری اسلامی را حفظ کنند، دولت و مجلس و رئیس جمهور و اینها را حفظ شان کنند. شمایی 

که می خواهید خدمت به این مردم بکنید و دولت که می خواهد خدمت به این مردم بکند و رئیس جمهور 

و امثال اینها که می خواهند خدمت به این مردم بکنند، توجه بکنند که خدمتگزارند، در دل خودشـــان 

ایـــن مطلـــب را ایمان بیاورند به آنکه ما خدمت می خواهیم به این مردم بکنیم. ما در جمهوری اســـلامی 

داریم زندگی می کنیم؛ جمهوری اسلامی که در اسلام مثل رسول اکرم)ص(، مثل امیرالمومنین)س( بر 

آن حکومت کرده اند، می خواهیم یک همچو حکومتی باشد. یک همچو حکومتی که کفش وصله خورده 

خودش را می گوید از این ریاست ها پیش من ارزشش بیشتر است یا ریاست ها ارزشش کمتر از این است. 

شما باید در روحیه تان این مطلب را حفظ کنید. شما برای خدا در این مجلس حالا آمدید. وقتی مجلس 

این طور است که یک امتیازی نیست که حالا وقتی شما رفتید توی بازار، مردم کنار بروند که رئیس مجلس 

آمد یا وکیل مجلس آمد، نخســـت وزیرش هم این طور اســـت، اینجور نیست که وقتی که توی مردم برود، 

مردم فرق بگذارند با هم و همه اینها این طور هستند، وقتی یک همچو مطلبی را دارید احساس می کنید 

که امتیاز دنیایی ندارید، این را باید شکر کنید و در شکرانه این نعمت خدمت به خلق بکنید و خدمت به 

احکام اسلام بکنید و برای اینهایی که اولیای ما هستند؛ این پایین شهری ها و این پابرهنه ها به اصطلاح 

شما، اینها ولی نعمت ماها هستند. اگر اینها نبودند ما یا در تبعید بودیم یا در حبس بودیم یا در انزوا. اینها 

بودند که همه ما را از این مســـائل نجات دادند و همه ما را آوردند و نشـــاندند به جایی؛ به خیال خودمان 

جایی است این. باید ملتفت باشید که آقا شما همان آدمی هستید که توی حبس بودید و شما همان آدمی 

هستی که در تبعید بودی و شما همان آدمی هستی که در انزوا بودی، این مردمند که آمدند ما را آوردند 

بیرون از همه اینها و ما اگر تا آخر عمرمان به اینها خدمت کنیم، نمی توانیم از عهده خدمت اینها برآییم.«

علیاکبرناطقنوریدرگفتوگوباویژهنامهکیهان،2۰بهمن6۰- 

»باید گفت هرچه انقلاب می گذرد طرح های شیطانی آمریکا و سایر 

ابرقدرت ها و مزدورانش با شکست روبه رو می شود و امیدمان به آینده 

انقلاب بیشـــتر می شود. طبیعی است وقتی می بینیم ملت ما هرچه 

شـــهید می دهند مصمم تر و هرچه فشار می بینند قاطع تر با مسائل 

انقلابی برخورد می کنند و با ضدانقلاب روبه رو می شوند، هرگز نسبت به 

آینده انقلاب نگران نیستیم. نه تنها نگران نیستیم بلکه طوری می بینیم 

که حتی اگر همه مســـئولان مملکت و جمهوری اسلامی به شهادت 

برسند و روزی بیایند که هیچ  کدام از این مسئولان نباشند، آینده را آدم 

آنچنان می بیند که انقلاب با تاییدات خداوندی و با حضور ملت مان در 

صحنه راه خودش را ادامه می دهد... با تصرف لانه جاسوسی توسط 

دانشـــجویان مسلمان پیرو خط امام هم یال و کوپال آمریکا ریخت و 

فهمید که ملت ایران از هیچ تهدید و ارعابی نمی ترســـد و آمریکا هم 

معلوم شد هیچ غلطی نمی تواند بکند و در کنار این قدرت نمایی ملت 

در مقابل آمریکا، مساله دیگر و ظریف تری نیز مطرح شد و آن روشدن 

دســـت لیبرال ها بود. با انقلاب دوم و تصرف لانه جاسوسی و افشای 

مدارک و اســـناد وابسته های به آمریکا و لیبرال ها مثل امیرانتظام ها 

خط دولت موقت و همدســـتان آنها رو شد و نتیجتا با آن افشاگری ها 

از صحنه کنار زده شـــدند که این یکی از نعمت های بزرگ و از الطاف 

خداوندی بود که در همان اوان انقلاب این خطوط وابسته و سازشکار 

رو بشوند و مردم آنها را بشناسند. مهم تر از انقلاب دوم، انقلاب سوم بود 

که خط بنی صدر و همدستان شان توسط امت بیدار و به پاخاسته مان 

افشا شد. واقعا اگر با آن حیله گری های بنی صدر و با آن تردستی های 

بنی صدر این خط رو نمی شد و روزی می آمد که خدای ناکرده امام بین 

ما نبود، اعتقاد من این است که با دومیلیون کشته هم نمی توانستیم 

خط بنی صدر و همدستان شان و جبهه ملی و این ملی گراها را رو کنیم 

و افشـــا کنیم زیرا با آن محبوبیت کاذبی که به وجود آمده بود مشکل 

بود برای مردم و مشکل بود برای مسئولان تفهیم این مطلب که خط او 

چه خطی است و وابسته به کجاست. اما لطف خدا و بیداری رهبری 

انقلاب سبب شد انقلاب سوم هم پیروز شد و موفقانه پیش رفت و خط 

ملی گرایی و لیبرالی برای همیشه ان شاءالله از انقلاب ما پاک شد و به 

زباله دان تاریخ ســـپرده شد. این از نعمت های بسیار بزرگ ماست که 

هرچه شکر نعمت بکنیم، کم  کرده ایم.« 

مهندسبازرگان:

 از من انتظار »علی« بودن را نداشته باشید
 من یک ماشین سوار نازک   نارنجی ام

مهندس مهدی بازرگان، نخســـت وزیر دولـــت موقت 20 بهمن 

57 و در دانشـــگاه تهران در رابطه با شـــرایط انقلاب و سختی ها و 

دشـــواری ها پس از پیروزی انقلاب گفت: »14 قرن گذشت و در 

این مملکت شیعه به حسین)ع( توجه نمی شد. امتناع از بیعت با 

یزید و قبول سلطنت موروثی کرده حسینی امروز هم همین کار را 

می کند. بعد مردم کوفه از حســـین بن علی دعوت کردند که ما از 

ظلم و جور معاویه و ابن خلفای ناخلف برتنگ آمدیم بیا و سایه ات 

را بر سر ما بینداز، اداره امور ما را به دست بگیر. دو هفته قبل هم 

شـــبیه به این جریان صورت گرفت. مردم کوفه بی وفایی کردند و 

وقتی سیدالشـــهدا به آن صحرا رســـید خورجین باز کرد و گفت این نامه هایی اســـت که شما فرستادید و مرا 

دعوت کردید. اگر نمی خواهید و خلف عهد کردید برمی گردم اما خوشبختانه پس از طی 14 قرن ملت ایران 

کار مردم کوفه را نکرد. وفاداری نشـــان داد. با آغوش زمان حسین زمانش را پذیرفت. کشته ها داد... از حالا 

باید عرض کنم که از این بنده حقیر سراپا تقصیر انتظار »علی« بودن نداشته باشید. من علی نیستم که همان 

شب اول بگویم معاویه از جایت بلند شو. حتی انتظار رهبری و مرجع عالیقدری که بنده را مامور و مفتخر به 

این خدمت کرده اند و با عزم راسخ و ایمان و قدرتش سر به زیر انداخته و بولدوزر وار حرکت می کند و حرکت 

کرده، صخره ها، ریشـــه ها و ســـنگ ها را ســـرجایش خرد کرده ولی پیش رفته و می رود، این انتظار را از بنده 

نداشـــته باشید. بنده ماشین سواری نازک  نارنجی هستم که باید روی جاده های آسفالت و راه هموار حرکت 

کنم. شـــما باید این راه را برایم هموار کنید. این راه، راهی که 2500 ســـال طول کشیده تا ساخته شده و از 

تمام شئون و موارد و مواضع مملکت گذشته، یک گردنه و دو گردنه ندارد. گردنه های دیگر، دره های بیشتر 

در پیش داریم و باید آماده بود، باید جوشن و سلاح به زمین نینداخت. باید از حالا به فکر استراحت و خواب 

نبود. ملت باید شبانه روز 48ساعت کار کنند. حالا لازم است تن تان را چرب کنید. آماده باشید و تحمل خیلی 

سختی ها و بدی ها را داشته باشید. انتظار اینکه این وزرا را مریم بافته و عیسی رشته باشند، نداشته باشید.«

آیتاللهمنتظری:

ابرقدرت های شرق و غرب شیر برفی هستند؛ 
نباید از آنها ترسید

آیت الله منتظری 20 بهمن 58 به مناسبت ایام سالگرد پیروز 

انقلاب اســـلامی و در دیدار با شخصیت های علمی و دینی و 

نویسندگان سراسر جهان گفت: »دشمن سعی می کند انقلاب 

ما را یک انقلاب قومی یا محلی یا مخصوص به مذهب شیعه 

قلمداد کند، لکن آنها اشتباه می کنند انقلاب ما یک انقلابی 

نیست که مربوط به قشر یا طایفه خاص باشد، اینها تبلیغات 

سوئی است که دشمنان ما و بعضی از سران کشورهایی که 

به نام اسلام حکومت می کنند، ولی نوکر ابرقدرت ها هستند، 

آنها از اینکه می ترســـند انقلاب اســـلامی ایران به آن کشورها نفوذ کند، 

این تبلیغات سوء را علیه ما منتشر کردند. شما وظیفه دارید پیام انقلاب ما را به ملت های خود که پیام 

وحدت و مبارزه اســـت، برسانید و ما ملت ایران نیز وظیفه داریم خون شهدایمان پایمال نشود و از شما 

برادران و خواهران اســـتمداد می طلبیم که در این جهت به ما کمک کنید زیرا اســـلام مرز ندارد. اسلام 

مربوط به ایران یا جای دیگر نیست. والله این ابرقدرت های شرق و غرب مثل شیر برفی هستند، بی خود 

از آنها می ترســـید، شما اگر متحد شوید، نفت دارید، گاز دارید، همه چیز دارید، بیدار شوید. موقعیت 

خود را بدانید، به خود آیید از اســـلام و قرآن دفاع کنید. به امید و انتظار روزی که ان شـــاءالله چندین 

میلیون مسلمان از همه کشورهای اسلامی با نیروی ایمان و استقامت از سوریه که نزدیک ترین کشور به 

مسجدالاقصی است با پای پیاده حرکت کنند و در صفوف متشکل به طرف قبله مسلمین حرکت کنند و 

ما چون انقلاب مان اسلامی است مادامی که مسلمانان در سایر مکان ها گرفتار باشند، ما خودمان را در 

میدان جهاد می دانیم. وظیفه خود می دانیم که حمایت از تمام مسلمین گرفتار و مستضعفین دنیا کنیم.«

آیتاللهصانعی:

امروز هرگونه عملی برخلاف قوانین نظام جمهوری 
اسلامی خیانت به خون شهدا و زحمات انبیاست

آیت الله صانعی، دادســـتان کل کشـــور 20 بهمن 62 و در دیدار با زندانیان آموزشگاه ساحلی قم گفت: 

»امید است هرچه زودتر حالت ندامت و پشیمانی در همه زندانیان پدید  آید تا به رزمندگانی که در جبهه ها 

برای پیروزی اسلام بر کفر جهانی می جنگند، بپیوندند و بدانید امروز هرگونه گناه و عملی برخلاف قوانین 

نظام جمهوری اسلامی خیانت به خون شهدا و زحمات انبیاست. همانگونه که امام امت و مسئولان قوه 

قضائیه مملکت تاکید دارند همه زندانیان ان شاءالله توبه کنند تا هم از مجازات دنیا و هم از آخرت نجات 

پیدا کنند، چراکه ماندن شما در زندان ها جز صدمه برای مسئولان و قوه قضائیه چیز دیگری نیست ولی 

آنها به خاطر دفاع از خون شهدا و اسلام این دردسرها را تحمل می کنند و امید دارند زندانیان با توبه خود 

هرچـــه زودتـــر از گمراهی و تباهی نجات یابند تا بتوانند با جبران گناهان خود به جامعه و انقلاب خدمت 

کنند. در غیر این صورت مقامات در قبال خون شـــهدا مســـئولند و نمی توانند آنها را آزاد کنند، لیکن اگر 

توبه کنند عفو و عطوفت اسلامی شامل حال شان خواهد شد.«

احمدتوکلی:

 انقلاب کار را به جایی رساند که امروز 
یک راننده به عنوان وزیر کار فعالیت دارد

احمد توکلی، وزیر کار و امور اجتماعی 20 بهمن 60 و در سمینار انجمن اسلامی کارخانه  های تولیدی 

سراسر کشور که در دانشگاه تهران برگزار می شد، خطاب به کارگران اظهار داشت: »انقلاب شما مردم 

زحمتکش و ستمدیده کار را به جایی رسانده که یک راننده هم اکنون به عنوان وزیر کار و امور اجتماعی 

کار می کند و به کار خودش هم افتخار می کند. از کارگران می خواهم مشکلات موجود در کارخانه ها را 

برطرف کنند تا بتوانند به هدف خود که همان خودکفایی است، برسند. همچنین از کارگران می خواهم 

از تفرقه پرهیز کنند و در این جنگ اقتصادی که به ما تحمیل شده است، بیشتر کار کنند.«

مصطفیچمران:

 ایستادگی ایران در مقابله با آمریکا 
از پیامبر اسلام)ص( الهام گرفته شده است 

دکتر مصطفی چمران، وزیر دفاع 20 بهمن 58 و در مسجد 

»شکلی« تبریز گفت: »پیروزی ملت ایران در مبارزه با طاغوت 

و خودکامگی پیروزی تمام ملت مستضعف جهان است. آغاز 

مبارزات اسلامی به پانزده قرن پیش مربوط می شود که پیامبر 

بزرگ اسلام)ص( با دو ابرقدرت بزرگ ایران و روم شروع کرد. 

ملت ایران در ایســـتادگی در برابر ابرقدرت های بزرگ جهان 

به ویژه امپریالیسم آمریکا از رسول اکرم )ص( الهام گرفته که 

با رهبری قاطعانه امام امت به موفقیت های بزرگی نائل شده 

و خواهد شد. آمریکا در برابر یکپارچگی ملت ایران و ایستادگی 

امام امت و سقوط رژیم دست نشانده اش در ایران توطئه سه بعدی را برای برانداختن حکومت اسلامی 

تدارک دید که اول هجوم نظامی آمریکا به خاک ایران و حرکت کشتی های خود به سوی آب های جنوب 

ایران و تهدید به بمباران منابع کشـــورمان را پیش کشـــید و به عراق وابسته به استعمار متوسل شد تا در 

خوزستان حادثه آفرینی کند که با بیداری ملت و رشد سیاسی مردم روبه رو شد و شکست خورد. آنگاه با 

محاصره اقتصادی ایران ما را مورد تهدید قرار داد ولی دید ملت ایران که در انقلاب شـــهادت را سعادت 

خود می داند، در برابر گرســـنگی هم تحمل می کند. این توطئه نیز اثری نبخشـــید چون ملت ایران از 

روح بورژوای خارج شـــده و تربیت اسلامی یافته است و در برابر فشار اقتصادی آمریکا از هر لحاظ فکر 

خودکفایی را دارد و تولیدکنندگان، کشـــاورزان و کارگران در برابر تهدید اقتصادی آمریکا کمر خدمت 

به میان بســـتند. این سیاســـت آمریکا هم با شکست مواجه شد. توطئه سوم آمریکا ایجاد اختلاف های 

داخلی بین مردم بود که از کردستان آغاز شد و در نقاط دیگر ازجمله خوزستان و گنبد و تبریر ناآرامی 

به وجود آورد و سیل جاسوسان به سوی تبریر و نقاط دیگر سرازیر شد و اسلحه هم میان دست نشاندگان 

خود توزیع شـــد تا آمریکا یک رژیم دیکتاتوری در برابر حکومت اســـلامی ایران به وجود آورد تا بهترین 

وســـیله برای نابودی ملل مستضعف جهان به دست آورد. بازهم سیاست  افروزی آمریکا نقش برآب شد 

و ایران به لبنان مبدل نشد.«

بختیار:

 عکس دیدار امام با همافران نیروی هوایی را
 با مونتاژ درست کردند!

شاپور بختیار 20 بهمن 57 و در جلسه مجلس شورای ملی درباره 

راهپیمایی هـــای مردمی گفت: »مـــن نمی خواهم بگویم که تمام 

مـــردم برنامه براندازی مملکت را دارند ولـــی می توانند ناراحت و 

نگران باشند که در یک رژه و راهپیمایی عظیم پرچم ایران را پایین 

آوردند. حالا می خواهد جای این پرچم سه رنگ چه بگذارد بحثی 

است جداگانه که خود مخالفان هم دقیقا نمی دانند. فعلا که داد 

و فریاد و شعار راه می اندازند و من نمی دانم مخالفان می خواهند 

استقلال، آزادی و دموکراسی را با داد و بیداد در این مملکت راه 

بیندازند.« بختیار همچنین با اشاره به دیدار و ملاقات همافران با امام خمینی 

در مدرســـه علوی اظهار داشـــت: »وقتی یک روزنامه به مدت 25 سال تحت کنترل و سانسور ساواک قرار 

داشت و حالا در چنین روزی آزادی قلم در سایه مشروطیت به دست آورده است، متاسفانه کاری جز انتشار 

اکاذیب نمی کند. ملاحظه می کنید همین روزنامه کیهان روز پنجشنبه ]19 بهمن 57[ عکس و خبری از 

یـــک رژه نظامی چاپ کرد و به صورت بچگانـــه ای عکس را مونتاژ کرد که جزئیات آن را اهل فن می دانند و 

پرواضح است که با مونتاژ عکس رژه نظامی ترتیب داده اند.«

موسی خیابانی و 
 همسر مسعود رجوی 

به هلاکت رسید ند
20 بهمن 60 روابط عمومی ســـتاد مرکزی ســـپاه 

پاســـداران در بیانیه ای از انجام یک عملیات مهم 

بـــرای ضربه زدن بـــه کادر مرکـــزی منافقین خبر 

دادنـــد. در این بیانیه آمده: »بـــرادران جان برکف 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تلاش شبانه روزی 

خود به کمک برادران رزمنده و ایثارگر کمیته مرکزی 

انقلاب اســـلامی و همچنین بسیج سلحشور سپاه 

پاســـداران، تحت توجهات ولیعصر)عج( و عنایات 

خداوندی با عملیات غرورآفرین به  نام »دهه فجر« 

توانســـتند ضربه ای مهلک بر پیکر سران جنایتکار 

ســـازمان منافقین وارد آورند و تعداد زیادی از افراد 

کادر مرکزی این سازمان را که به غلط تشکیلات خود 

را پولادین تصور می کردند به هلاکت برســـانند و به 

جهانیان نشان دهند علی رغم تبلیغات جبهه متحد 

ضدانقلاب و بوق های امپریالیستی که کار جمهوری 

اسلامی را تمام شده می پنداشتند، رزمندگان اسلام 

غرورآفرینی کرده و در عملیات قدرتمندانه دهه فجر 

موفق شدند افرادی مانند موسی خیابانی، فرد اول 

سازمان منافقین و جانشین و وصی رجوی فراری و 

خائن و اشرف ربیعی، همسر جنایتکار رجوی فراری و 

همسر جنایتکار موسی خیابانی و همچنین بیش از 

10 تن از عناصر اصلی مرکزیت این سازمان پوشالی 

را به دست غضب الهی بسپارند و راهی جهنم کنند. 

به یاد داشته باشید این پیروزی ثمره خون شهیدان 

مظلومی چون آیت الله بهشـــتی، شـــهید محراب 

آیت الله مدنی و امام جمعه گرانقدر شـــیراز آیت الله 

دســـتغیب و رئیس جمهور و نخســـت وزیر محبوب 

میهن مان شـــهید رجایی و شهید باهنر و دادستان 

کل انقلاب اسلامی شهید قدوسی و صدها شهید 

دیگر است.«

گروه سیاست

صفحه حافظه روزنامه »فرهیختگان« که معمولا شنبه هر هفته با خبرها و روایت هایی 
از روزنامه ها و رسانه های سال های گذشته منتشر می شد ،  در ایام دهه فجر انقلاب 
اسلامی به صورت روزانه منتشر خواهد شد. در این صفحه تلاش خواهیم کرد ضمن 
مرور وقایع انقلاب، اظهارنظرها و مواضع مهم چهره ها و شـــخصیت های ســـال های 

ابتدایی انقلاب را نیز مورد بازخوانی قرار دهیم.

محسن تاجیک 
روزنامه نگار

امامخمینی:

 اگر پایین شهری ها و پا برهنه ها نبودند 
ما یا در تبعید بودیم یا در زندان

ناطقنوری:

 اگر همه مسئولان مملکت هم به شهادت برسند 
انقلاب به راه خودش ادامه می دهد

پاکشدنانقلابازخطملیگراییولیبرالهانعمتیاستکههرچهشکرکنیم،کمکردهایم

میرحسینموسوی:

وقتی ما در مقابله با 
استکبار سازش ناپذیر 

بودیم، بنی صدر می گفت 
ایران را منزوی می کنید! 

مهنـدس میرحسـین موسـوی، نخسـت وزیر 20 بهمـن 61 و در 

گفت وگو با روزنامه »جمهوری اسـلامی« گفت: »برخورد با لیبرال ها 

و حرکت هـای گروهک هـا باعـث شـد یـک شـک و دودلـی در افـکار 

عمومـی جهـان بـه وجـود  آیـد و این بزرگ ترین سـرمایه ما بـود که در 

معـرض خطـر قـرار گرفتـه بـود و حتـی عده ای کـه علاقه منـد بودند، 

تصـور کردنـد ایـن انقـلاب در مقابـل هجوم هـای همه جانبـه دارد از 

بیـن مـی رود و آن روز کـه خبرهـا و تلکس هـا را مطالعـه می کـردم، 

می دیـدم هـر روز کـه می گـذرد خبرهـای خوشـحال کننده در رابطه 

با انقلاب کمتر منعکس می شـود و درحقیقت حمله عراق به کشـور 

مـا به مثابـه تیـر خلاصـی بـود کـه از جانب امپریالیسـم زده می شـد. 

منتهـا عناصـر حزب اللـه در داخـل کشـور محکـم و پابرجـا ایسـتاده 

بودنـد. می دانسـتند کـه در داخـل چه می گذرد و می دانسـتند این 

انقـلاب آنقـدر عمیـق اسـت که با ایـن حرکت های مذبوحانه سـاقط 

نخواهد شـد. کشـورهایی در سراسـر جهان هسـتند که خودشـان را 

ملزم می دانند روابط شـان با ما دوسـتانه تر باشـد. انقلاب ما فریادی 

در این روزگار و یک نیروی تعیین کننده در منطقه اسـت. من اینجا 

نکتـه ای را لازم می دانـم تذکـر دهـم و آن اینکـه در موقعیتی که ملت 

مـا مقاومـت می کـرد و در واقـع روحیـه سـازش ناپذیرش را بـه معرض 

نمایـش می گذاشـت، بودنـد کسـانی و در رأس شـان بنی صـدر کـه 

فریـاد انـزوا را می زدنـد و می گفتنـد که انقلاب درحال منزوی شـدن 

اسـت ولـی مـا همیـن روش ها را تعقیـب کردیم و اکنـون می بینیم از 

نظـر ظاهـری هم دیگـر انزوایی وجـود ندارد.«


